



HESSEN



# CRISIS TALKS

EINLADUNG  
INVITATION



**NORMATIVE ORDERS**  
Exzellenzcluster an der Goethe-Universität Frankfurt am Main

Die Hessische Ministerin für Bundes- und Europaangelegenheiten  
**Lucia Puttrich**  
und der  
**Leibniz-Forschungsverbund „Krisen einer globalisierten Welt“**  
gemeinsam mit dem  
**Exzellenzcluster „Die Herausbildung normativer Ordnungen“**

laden Sie herzlich ein zu einem „Crisis Talk“:

## **Des Volkes Stimme? Der Aufstieg des Populismus als Krise Europas**

am Mittwoch, 07. Juni 2017, 12.30 – 14.30 Uhr  
in der Vertretung des Landes Hessen bei der EU  
Rue Montoyer 21 · 1000 Brüssel

(Lunchimbiss ab 12.30 Uhr, Beginn der Veranstaltung 13.00 Uhr)

Begrüßung  
**Friedrich von Heusinger**  
Leiter der Vertretung des Landes Hessen bei der EU

**Rebecca Schmidt**  
Exzellenzcluster „Die Herausbildung normativer Ordnungen“

Impuls  
**Prof. Dr. Nicole Deitelhoff**  
Leibniz-Institut Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung

Podiumsdiskussion  
**Prof. Dr. Nicole Deitelhoff**  
**Reinhard Bütikofer**  
Mitglied des Europäischen Parlaments  
**Prof. Dr. Ulrike Guérot**  
European Democracy Lab / Donau-Universität Krems

Moderation  
**Ralph Sina**  
Leiter des WDR/NDR-Hörfunkstudio Brüssel

Simultanverdolmetschung Deutsch/Englisch  
U. A. w. g. über Ihren persönlichen [Anmeldelink](#).

*Aufgrund der aktuellen Sicherheitslage führt unser Sicherheitsdienst am Eingang  
Taschenkontrollen durch. Wir bedanken uns für Ihr Verständnis*

The Minister for Federal and European Affairs of the State of Hessen

**Lucia Puttrich**

and the

**Leibniz Research Alliance “Crises in a Globalised World”**

in cooperation with the

**Cluster of Excellence “The Formation of Normative Orders”**

are delighted to invite you to a “Crisis Talk” on:

## **The People’s Voice?**

### **The Rise of Populism as a European Crisis**

on Wednesday, 07 June 2017, 12h30 – 14h30  
at the Representation of the State of Hessen to the EU  
Rue Montoyer 21 · 1000 Brussels

(Lunch buffet from 12h30, start of the event at 13h00)

Welcome

**Friedrich von Heusinger**

Director of the Representation of the State of Hessen to the EU

**Rebecca Schmidt**

Cluster of Excellence “The Formation of Normative Orders”

Keynote

**Prof Dr Nicole Deitelhoff**

Peace Research Institute Frankfurt

Panel Discussion

**Prof Dr Nicole Deitelhoff**

**Reinhard Bütikofer**

Member of the European Parliament

**Prof Dr Ulrike Guérot**

European Democracy Lab / Danube University Krems

Moderator

**Ralph Sina**

Head of WDR/NDR-Radiostudio Brussels

Simultaneous interpretation into English/German

RSVP via your personal [registration link](#).

### **Des Volkes Stimme? Der Aufstieg des Populismus als Krise Europas**

Rechtspopulistische Bewegungen haben in zahlreichen Mitgliedsstaaten der EU gegenwärtig großen Zulauf. Neben der Kritik an ‚Eliten‘ und einer xenophoben Rhetorik nehmen diese Bewegungen zudem für sich in Anspruch, den ‚authentischen Willen des Volkes‘ zu artikulieren. Gekennzeichnet durch seine ‚einfachen Antworten‘ wendet sich der Populismus gegen die Komplexität demokratischer Politik und deren Institutionen. So steht er der repräsentativen Demokratie mit ihren Wesensmerkmalen Gewaltenteilung, Kompromiss und Vielfalt gegenüber. In diesem *Crisis Talk* diskutieren wir, was die populistischen Bewegungen charakterisiert, was ihre Stärken ausmacht und wie ihnen gerade auch auf der Ebene der EU-Politik begegnet werden kann.

*Crisis Talks des Leibniz-Forschungsverbund „Krisen einer globalisierten Welt“*

Krisen sind in der EU historisch ein wichtiger Motor der Veränderung und des Fortschritts. In Krisensituationen ist die von großer Heterogenität geprägte und auf konsensuale Meinungsbildung ausgerichtete EU bisher meist in der Lage gewesen, gemeinsame Wahrnehmungen herzustellen, Blockaden zu überwinden und Integration zu gestalten. Der Leibniz-Forschungsverbund „Krisen einer globalisierten Welt“ geht in der Reihe Crisis Talks der Frage nach, wie Europa mit seinen aktuellen und vergangenen Krisen umgehen sollte.

---

### **The People’s Voice? The Rise of Populism as a European Crisis**

Right-wing populism is on the rise in many European countries. The rejection of European institutions, the critique of ‘elites’, a xenophobic rhetoric and the claim to represent the ‘authentic will of the people’ are all characteristic traits shared by the diverse populist parties and movements. Populism is marked by its simple answers to complex problems. It turns against many democratic institutions long taken for granted and stands in a clear contradiction to main pillars of representative democracy like the separation of powers, compromise and diversity. In this *Crisis Talk*, we will discuss what characterizes the populist movements, how their current attraction can be explained and how European institutions can react to the rise of populist movements.

*Crisis Talks by the Leibniz Research Alliance »Crises in a globalised world«*

In the European Union crises have always been an important driver for change and progress. Crisis situations allow the heterogeneity of European politics to be transcended through a common perception of a situation as critical and urgent and, therefore, exemplify the need for cooperation. Is the historical experience still valid that crises lead to deeper integration? The lunch lecture series Crisis Talks, organized by the Leibniz Research Alliance Crises in a Globalized World, addresses how the European Union deals with crises and what we have learned from former crises situations.

*Due to the current security situation, our security service will perform bag checks at the door. We thank you for your understanding.*